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Què és la visita pastoral

En l’Assemblea del passat dia 29 de maig va ser ben ac-
ceptada la proposta d’una Visita Pastoral sistemàtica a la
Diòcesi i convé que hi anem reflexionant.

La Visita Pastoral és part del ministeri ordinari del Bisbe com
a Pastor de l’Església local i responsable de la vida espiritual i
religiosa del Poble de Déu que se li ha encomanat. És una de les
maneres d’afavorir que el Bisbe exerceixi el seu ministeri propi
de principi visible i fonament de la unitat a l’Església, mantenint
contactes personals per conèixer directament les situacions; per
animar i recolzar les iniciatives, programes i recursos pastorals;

per valorar plegats llums i
ombres…; alhora que fa visi-
ble la imatge i la «presència»
de Jesús, el nostre vertader
Pastor, il·luminant i orientant
l’opor tuna renovació de la
fe, la vida i l’acció missione-
ra de les persones i comuni-
tats. No és cap inspecció o
fet burocràtic, ni tan sols un
conjunt de celebracions. Hau-

ria de ser una experiència compartida de «Caritat Pastoral» que
ens porti a tots, pastors i fidels-cristians-laics, a revisar i apro-
fundir aspectes importants de la nostra fe i de la nostra vida cris-
tiana.

Com diu el Concili Vaticà II: «La diòcesi és una porció del Poble
de Déu que es confia a un Bisbe perquè la pasturi amb la coope-
ració del presbiteri, de manera que unida al seu pastor i reunida
per ell en l’Esperit Sant per l’Evangeli i l’Eucaristia, constitueix una
Església particular, en la que veritablement està i obra l’Església
de Crist, que és Una, Santa, Catòlica i Apostòlica» (ChD 11).

És a dir, una Diòcesi, abans que un territori, és un poble… per
això la primacia en la Visita Pastoral l’han de tenir les perso-
nes, individualment i agrupades. Per dedicar-me millor a elles, de-
legaré les qüestions de caràcter més administratiu.

La visita del Bisbe és una bona oportunitat per viure la reali-
tat ampla i profunda de l’Església local, i la unitat de tots els
seus membres. La nostra organització en comunitats parro-

quials no trenca la unitat bàsica de tots els cristians en una so-
la Església diocesana, ni ha d’impedir la relació directa entre els
fidels i el Bisbe. Les nostres comunitats parroquials són Església
precisament perquè estan totes elles presidides i ateses pel
Bisbe, Successor dels Apòstols, que, en nom de Crist, presi-
deix la vida de la comunitat cristiana, anuncia l’Evangeli, cele-
bra els sagraments i promou la vida espiritual, apostòlica i frater-
nal de tota l’Església i de cada un dels seus grups i fidels.

El meu desig en visitar-vos és conèixer de prop les vostres con-
dicions de vida i els esforços que feu entre tots per evangelitzar
els joves i els allunyats, per consolar els pobres, malalts i ne-
cessitats, i per animar-vos en la vostra fidelitat. Vull créixer com
a cristià compartint alguna part de les vostres vides i tant de
bo pugui jo també enriquir-vos amb la força espiritual del minis-
teri apostòlic que el Senyor m’ha confiat per al bé de tothom.

Rebeu la salutació del vostre germà bisbe,

† Joan Piris
Bisbe de Lleida

Hem tingut el gust
de conversar amb
la germana Maria

Teresa Calzada, missio-
nera Dominica. De la con-
versa, destaquem la pas-
sió amb la que parla de
les persones que ha tro-
bat durant el seu llarg
trajecte per Argentina i
Lleida. Ens quedem amb
l’esperit positiu i esperançat que
transmeten els seus ulls. 

Des de quan ets Dominica?
Segurament abans de ser-ho. Vaig
professar l’any 1951. Vaig tenir l’a-
companyament de les germanes do-
miniques a l’escola, quan era nena;
amb el seu testimoni, les històries
del Pare Coll... anaven regant la lla-
vor que duia dintre, plantada en un
entorn familiar, especialment per la
meva mare. 

Quan temps fa que vius a Argentina?
L’any 1958 vaig ser destinada a
Buenos Aires, on vaig estar un to-
tal de 12 anys. L’any 70, per motius
de salut vaig tornar a Lleida. El
1983 fins al 1991 vaig viure el se-
gon període aquesta vegada no a la
capital, sinó a la zona nord, a la pro-
víncia de Santiago de l’Estéreo, con-
cretament a la ciutat d’Añatuya, una
zona més necessitada que no havia
conegut durant el primer període. I
finalment, el 1997 el bisbe em va
reclamar a Argentina… i fins ara. 

Quina tasca pastoral realitzes?
El carisma de les germanes domini-
ques és la promoció. Per això la me-
va tasca sempre ha estat vinculada
a l’educació a l’escola, i acompa-
nyant persones, en grups de confir-
mació, d’estudiants, de pregària…
tant durant els períodes que he es-
tat aquí, (a Manresa, Barcelona i
Lleida), com quan he estat a Argen-
tina. Fins aquest curs, sempre he
estat a l’escola, en l’atenció i for-
mació de mestres i alumnes. Visc
en una comunitat de tres germanes
espanyoles i una xilena, al servei de
la diòcesi i del que ens proposa el
nostre bisbe. Actualment, al servei
de la parròquia, formo par t d’un
equip de senyores amb el que visi-
tem famílies del barri. A vegades
ens acompanyen nens, anem amb
una imatge de la Verge, truquem a
la por ta i, normalment, som ben
acollits, allà preguem. És una bona
ocasió per conèixer les necessitats
de les famílies, ajudant i pregant
amb els malats. A més a les tardes
faig tutoria a les dones de l’escola
de capacitació d’adults.

És bonica la tasca que fem tam-
bé a la Pastoral Penitenciària, fent
visites als presos amb un equip de
persones. 

En la nostra feina és molt impor-
tant treballar al costat de la parrò-
quia, al servei del Bisbat, treballant
en equip i començant per la pregària. 

Què t’impactà en arri-
bar?
El primer cop vaig sentir
molt enyorament, el pri-
mer xoc va ser descobrir
que tot i parlar la matei-
xa llengua castellana, no
ens acabàvem d’enten-
dre. 

Què és el que més t’a-
grada de la teva vida a Argentina?
L’acolliment de la gent. Quan vas
caminant pel carrer és normal salu-
dar la gent i que la gent et saludi,
existeix un caliu humà que, sembla
haver desaparegut a Lleida. 

Com explicaries què és una missio-
nera?
A la nostra parròquia hi ha un grup
d’Infància missionera. Hi ha un gru-
pet constant de nens i nenes que
hi par ticipen amb moltes ganes i
creuen molt el que viuen. A aquests
nens els hi dic que Jesús és el seu
amic i que ells han de fer-lo conèi-
xer als altres nens. Alguna vegada,
espontàniament, s’han reunit per
preparar alguna catequesi i després
ho han explicat a altres nens. 

Quan ens reunim, primer pre-
guem davant el Santíssim. Fem una
petita catequesi, jocs i acabem fent
un propòsit per la setmana. Des-
prés fem visites a malats, or fes o
persones amb disminucions greus.
Sempre diem que aquestes perso-
nes són imatge de Déu i que tot el
que fem ho fem gratuïtament. En
aquestes visites, que fem cada diu-
menge, els nens porten caramels,
canten cançons i fan passar una bo-
na estona als malalts. 

Com veus l’Església a Argentina,
a Lleida?
Sobre Lleida, puc opinar poc, doncs
només vinc de vacances. 

Al nostre bisbat, a Argentina, hi
ha moltes necessitats per acom-
panyar tantíssima gent. Les zones
rurals, molt aïllades i de difícil ac-
cés; estan molt desateses, es tro-
ben a faltar missioners i sacerdots,
actualment allà només hi ha dos se-
minaristes. 

I per tant, què hauríem de fer da-
vant aquesta manca de vocacions?
Primer, no desanimar-se mai davant
les dificultats. Ni aquí, ni a l’Argen-
tina. Nosaltres només hem de ser
sembradors, despertar inquietuds.
Tenir present que el sembrador no
acaba mai. No podem posar-nos
barreres, tots som missioners. Als
malalts els hi dic, tu també ets mis-
sioner, i fem una pregària pels missio-
ners, pels joves i per la Pau. 

La manca de vocacions s’entén,
també, per la manca de recolza-
ment de les famílies. 
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